
L. sejm. 372.

Protokół
7. posiedzenia, 5. sesyi, IV. peryodu Sejmu galicyjskiego 

z dnia 16. września 1882.

Początek o godzinie 11. minut 25 przed południem.
Przewodniczący: Marszałek krajowy Dr. Mikołaj Zyblikiewicz.
Sekretaize posłowie Jasiński Jozef i CzaykowsKi Alfons.
Obecnych posłów 116.
Ze strony c k. Rządu: Wiceprezydent c. k. Namiestnictwa Filip Zaleski.
Marszałek otwiera posiedzenie i oznajmia, że protokoły z 5. i 6. posiedzenia nznaje za przy

jęte, gdyż żadnyen przeciw nim nie poczyniono zarzutów.
Marszałek uwiadamia Izbę, iż kom.sya indemnizacyjna jnż się ukonstytuowała, wybrawszy 

przewodniczącym p. Grocholskiego, zastępcą przewodniczącego p. Wodzickiego Ludwika, sekreta
rzem p. Skałkowskiego.

Sekretarz Jasiński Józef czyta spib petyey, od Nr 188—208 wniesionych do Wysokiego 
Sejmu po dzień 16. września, a przydzielonych następującym komisyom: budżetowej Nr. 188, 
191— 198, 203—205; edukacyjnej Nr. 189, 206- 208; petycyjnej Nr 190; administracyjnej Nr. 
199—201; kultury krajowej Nr. 202.

Przy petycyi przysiółka Wydrze ad Grębów o wyłączenie ze związku Grębowa Nr. 209, 
przemawia p. Stanisław Tarnowski wnosząc, aby petycya ta przekazaną została Wydziałowi kra
jowemu, jako komisy1.

Izba uchwala ten wniosek.
Sekretarz Jasiński Józef odczytuje dalej spis petyeyj od Nr. 210- - 222, przydzielonych nastę

pującym komisyom: drogowej Nr. 210; kultury krajowej Nr. 211; adrainii tracyjnej Nr 212, 221; 
edukacyjnej Nr. 213—216; budżetowej Nr. 217, 218, 220, 222; podatkowej Nr. 219.

Przystąpiono do poiządku dziennego
Pierwszym punktem jest: pierwsze czytanie wniosku posła Merunowieza w przedmiocie usta

nowienia w kraju naszym osounegu zarządu dla galicyjskiej sieci kolei żelaznych państwowych, 
jakotez zajętych w zawraaowstwo państwa.

P. Mernnowiez wniosek swój motywuje i wnosi, ażeby został odesłany do komisyi adumu- 
atracyjnej.

izba uchwala ten wniosek.
P rotokół 7. posiedzenia.



Następuj# pierwsze czytanie wniosku posła Abrahamowicza o wyłączenie z katastru domowo* 
klasowego wolnych od podatku części domów.

P. Abrahamowicz wniosek swój uzasadnia i wnosi, ażeby go przydzielono komisyi podatkowej.
Izba uchwala ten wniosek.
Przystąpiono do pierwszego czytania wniosku posła Piłata w przedmiocie reformy ustawy 

o swojszczyżnie z 3. grudnia 1863.
P. Piłat uzasadnia swój wniosek i wnosi odesłanie go do komisyi administracyjnej.
Izba uchwala ten wniosek.
Następuje pierwsze czytanie wniosku posła Waygarta o wydanie statutów dla 13 znaczniej

szych miast w kraju.
P. Waygart uzasadnia swój wniosek i wnosi, ażeby go przekazać komisyi prawniczej.
Izba uchwala ten wniosek.
Dalszym punktem porządku dziennego jest: sprawozdanie komisyi prawniczej o wniosku 

Wydziału krajowego w przedmiocie przyznania Rektorowi szkoły politechnicznej we Lwowie 
głosu wirylnego w Sejmie krajowym.

Sprawozdawca poseł Waygart prostuje pomyłkę dmku i odczytuje następujący wniosek ko- 
misyi prawniczej.

Wysoki Sejm raczy uchwalić następującą ustawę
TJ s t a w n,

dla Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem Krakowskiem, zawierająca dodatek do 
§. 3. statutu krajowego z dnia 26. lutego 1881, powołująca Rektora c. k. Szkoły politechnicznej

we Lwowie na członka Sejmu krajowego z głosem wiryluym.
Zgodnie z uchwałą Sejmu Mojego Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem 

Krakowskiem rozporządzam, co następuje:
Art. I

Oprócz osób w §. 3. Statutu krajowego z d. 26. lutego 1861 i w ustawie z 20. września 1866
Nr. 22. Dz. n. kr. wymienionych jest członkiem Sejmu także Rektor c. k. Szkoły politechnicznej
we Lwowie.

Art. II.
Ustawa niniejsza wchodzi w wykonanie z dniem jej ogłoszenia.

Art. III.
Wykonanie tej ustawy polecam Mojemu Ministrowi spraw wewnętrznych.
P. Popiel Jan czyni następujący wniosek:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Sprawozdanie komisyi prawniczej w przedmioc ie przyznania Rektorowi szkoły politechnicznej 

we Lwowie głosu wirylnego w Sejmie krajowym odsyła się do tejże komisyi do przedłożenia po
wtórnego z obszerniejszem umotywowaniem.

Izba popiera wniosek p. Popiela Jana.
P. Abrahamowicz przemawia za wnioskiem komisyi, zapowiada poprawkę do tegoż wniosku, 

ażeby i Prezesowi Akademii umiejętności głosu wirylnego udzielić.
Poseł Hausner przemawia przeciw wnioskowi komisyi, a za wnioskiem p. Popiela Jana zaś 

p. Krukowiecki za wnioskiem p. Popiela Jana,
Po przemówieniu sprawozdawcy uchwala Izba wniosek p. Popiela Jana.
P. Abrahamowicz uprasza ażeby i nad jego zapowiedzianą poprawką komisya prawnicza 

Bię zastanowiła.
Następuje sprawozdanie komisyi administracyjnej o wniosku Wydziału krajowego w przed

miocie sprzedaży realności ad St. Nicolaum we Lwowie.
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Sprawozdawca poseł M&deyski odczytuje następujący wniosek komisyi:
W ysoki Sejm raczy:

„Upoważnić W ydział krajowy do zawarcia z c. k. Rządem imieniem funduszu naukowego 
kontraktu kupna i sprzedaży realności ad St. Nicołaum we Lwowie, należącej do fundacyi tak 
zwanej konwiktowej za cenę kupna 22u.00u zł. sv a., płatną w dziesięciu równych po sobie na
stępujących rocznych ratach z procentami po pięć od sta od każdoczesnej niespłaconej reszty 
ceny kupna liczyć się mającymi i z warunkiem, że kupujący uiści należytość rządową od prze 
niesienia własności.

Izba uchwala wniosek komisyi administracyjnej.
Przystąpiono do sprawozdań o petycyach —- a m ianowicie: o petycyi Józefy Zaleskiej

o wsparcie
Sprawozdawca p. Lenartowicz odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem komi syi: 

W ysoki Sejm raczy uchw alić:
„Józefie Zaleskiej udziela się jednorazowe wsparcie w kwocie 1 00 zł.“
Po przemówieniu p. Golejewskiego uchwala Izba ten wniosek.
Następuje sprawozdanie komisyi petycyjnej o pctycyi Wilhelminy Rzętyckiej o zapomogę. 
Sprawozdawca p. Lenartowicz odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem kom isyi: 

W ysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petycyę Wilhelminy Rzętyckiej o zapomogę, odstępuje się W ydziałowi krajowemu odnośnie 

do uchwały sejmowej celem zapobieżenia najnaglejszym potrzebom klęską dotkniętej ludności,
4. września powziętej — do załatwienia".

Izba uchwala ten wniosek bez rozpraw.
Przystąpiono do sprawozdania o petycyi Zygmunta Stęczyńskiego o v sparcie.
Sprawozdawca p. Lenartowicz odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem kom isyi: 

W ysoki Sejm raczy uchwalić:
„Literatów Boguszowi Zygmuntowi Stęczyńskiemu, udziela się jednorazowy zasiłek w kwo

cie 200 złr. w. a."
Po przemówieniu p. Golejewskiego jako przewodniczącego komisyi, uchwala Izba ten wniosek. 
Następuje sprawozdanie komisyi petycyjnej o petycyi Antoniego Kraczyły, protokolisty W y

działu krajowego o wliczenie do służby krajowej 6eiu lat słpżby dyetarjusza przy Wydziale kra
jowym .

Sprawozdawca p. Lenartowicz odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi: 
W ysoki Sejm raczy uchw alić:

Nad petycyą Antoniego Karola Kraczyły protokolisty Wydziału krajowego o wliczenie mu 
do służby krajowej sześciu lat służby dyetaryusza spędzonej przy Wydziale krajowym, przechodzi 
się obecnie do porządku dziennego.

Izba uchwala ten wniosek komisyi.
Następuje petycya Stanisława Winnickiego, starszego nauczyciela przy szkole ludowej ócio 

klasowej w Kamionce Strumiłowej.
Sprawozdawca p. Ochrymowicz odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem kom isyi: 

W ysoki Sejm raczy uchwalić: 
uPetycya Stanisława Winnickiego nauczyciela 5-cio klasowej szkoły w Kamionce Strumiłowej 

odstępuje się c. k. Radzie szkolnej krajowej do uwzględnienia)).
Po przemówieniu p. Golejowskiego wnosi p. Pietruski poprawkę do wniosku komisyi, ażeby 

petycyę tę przesłać Radzie szkolnej krajowej do urzędowego traktowania.
Po przemówieniu p. Krasickiego czyni wniosek p. Antoniewicz, ażeby Winnickiemu udzielić 

jednorazowej zapomogi w wysokości 100 zł. z funduszu krajowego.
Po przemówieniu pp. Krukowieckiego i Golejewskiego przychyla się Sprawozdawca do wnio

sku p. Antoniewicza.
P rotok ół 7. posiedzenia.
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Przy głosowaniu odrzuca Izba wniosek p. Antoniewicza 39 głosami przeciw 37, odrzuca 
dalej wniosek p. Pietruskiego a uchwala wniosek komisyi petycyjnej.

Sekretarz Jasiński Józef odczytuje wniosek p. Torosiewicza w przedmiocie zmiany §. 5. 
nstawy krajowej z 15. kwietnia 1881 d. u. k. Nr. 46 o publicznych dojazdach kolejowych.

Ponieważ wniosek ten jest dostatecznie poparty przeto będzie traktowany według regulaminu.
Marszałek zamyka posiedzenie i zapowiada następne na poniedziałek 18. września 1882 na 

godzinę 11. przed południem z następującym porządkiem dziennym:
Porządek dzienny 8. posiedzenia 5. sesyi, IV. peryodu Sejmu galicyjskiego które odbędzie 

się w poniedziałek dnia 18. września 1882 o godzinie 11. przed południem.
1. Pierwsze czytanie wniosku posła Stadnickiego Jana o regulacyi rzek.
2. Pierwsze czytanie wniosku posła Reya w przedmiocie sprzedaży soli bydlęcej.
3. Pierwsze czytanie wniosku posła Abrahamowicza w sprawie zamknięcia granic Rosyi i Ru

munii dla przepędu lub przewozu bydła,
4. Pierwsze czytanie wniosku posła Tarnowskiego Jana w sprawie budowy koleji żelaznej 

z Rzeszowa do granicy Królestwa Polskiego.
5. Sprawozdanie komisyi budżetowej o zamknięciu rachunków za rok 1880 funduszu krajowego 

oraz funduszów uposażonych ze skarbu krajowego lub budżetem objętych.
Sprawozdawca poseł Goldmann.

6. Sprawozdanie komisyi kultury krajowej nad wnioskiem posła Reja o sposobie znaczenia bydła.
Sprawozdawca poseł Szumańczowski.

7. Sprawozdania komisyi petycyjnej o petycyach, które nie obciążają budżetu, a mianowicie:
a) Stanisława Bandrowskiego o subwencyę na podniesienie przemysłu chemicznego.
b) Adolfa Grochowalskiego o subwencyę na udoskonalenie żniwiarki jego  pomysłu.
c) Józefy Starzeckiej wdowy po nauczycielu o zapomogę.
d) Karola Maroiaka nauczyciela o zaliczkę na płacę.

Sprawozdawca poseł Michał Popiel.
e) Amelii Kwiatkowskiej wdowy po inżynierze o zapomogę.

Sprawozdawca poseł ks. Kitrys.
f) Franciszka Semenetza nauczyciela o zapomogę.
g) Edmunda Giergowicza; nauczyciela o zapomogę,

Sprawozdawca poseł Ochrymowicz.
h) Aleksandry Lewickiej o zapomogę.
i) Agnieszki Beauvale o zapomogę.

Sprawozdawca poseł Rozwadowski. 
Koniec posiedzenia o godzinie 2, minut 15. po południu.
W e Lwowie dnia 16. września 1882.

Marszałek krajowy

Z > b l i k i e w i c z  w. r.

Sekretarze:

Jasiński Józef w . r. 

Czaykowski Alfons w. r.

/



Spis petycyj
wniesionych do Sejmu krajowego po dzień 16 września 1882.

188. Gmina Roztoka wielka przez p. Zborowskiego o zapomogę na wykończenie budynku szkolnego.
189. Nauczyciele szkoły ludowćj w Radziecbowie przez p. Wasilewskiego o podwyższenie plac, 

względnie o zapomogę.
190. Henryk Młyński przez p. Grossa o wyjednanie posady w Wydziale krajowym.
191. Helena Gromadzińska przez p. Smolkę o zapomogę.
192. Antoni Niedoszyński przez p. Męcińskiego o subwencyę dla córki Kazimiry w celu kształce

nia jej w śpiewie w konserwatoryum wiedeńskiem.
193. Wydział Towarzystwa bratniej pomocy słuchaczów wszechnicy lwowskiej przez p Czerkaw- 

skiego o subwencyę.
194. I. gal. Stowarzyszenie głuchoniemych we Lwowie przez p. Zatorskiego o subwencyę.
195. Dyrekcya lwowskiego zakładu głuchoniemych przez p. Grossa o przyzwolenie zwrotu ko

sztów restauracyi budynku zakładowego z funduszu krajowego tudzież o subwencyę na rok 
1883. względnie o podwyższenie dotychczasowej subwencyi do 6.500 zł.

196. Komitet cerkiewny w Drohobyczu przez p. ks. Jana Stupnickiego o zapomogę na restaura- 
cyę cerkwi

197. Ten sam przez p. Oehrymowicza w tej samej sprawie.
198. Zgromadzenie Sióstr Miłosierdzia w Załoścach przez p. Tadeusza Dzieduszyckiego o zapo-

mogę 2.500 zł. na odbudowanie budynku szpitalnego, domu sierót i kaplicy.
199. Wydział pow. Tarnów przez p. Sanguszkę w sprawie przymusowego ubezpieczenia budyn

ków włościańskich.
200. Wydział pow. Żółkiew przez p. Jana Czaykowskiego w sprawie przymusowego ubezpiecze

nia budynków włościańskich.
201. Wydział pow. Pilzno przez p. Garbaczyńskiego w sprawie powyższej.
202. Zbiorowa petycya 25 gmin powiatu bialskiego przez p. Thena o zmianę ustawy o piętno

waniu bydła.
203. Antonina Osińska przez p. ks. Chełmeckiego o stały dar z łaski.
204. Ludwik Pelczar przez p. Bielińskiego o dożywotnią zapomogę.
205. Stanisław Prokopowicz przez p. Pietruskiego o przyznanie wyższej pensyi konkretalnej dla 

jego pupila Jana Prokopowicza.
206. Gmina Nowa *rieś i Kańczuga przez p. Thena o zwolnienie od obowiązku opłacania datków 

szkolnych na rzecz szkół w Kętach i Bielanach.
207. Teodor Pruss, nauczyciel przez p. Bauma o wliczenie 4 lat służby i o pięciolecie.
208. Włodzimierz Trylowski przez p. Wasilewskiego o wliczenie mu 5'/» lat służby.
209. Przysiółek Wydrze ad Grębów przez p. Stanisława Tarnowskiego o w> łączenie ze związku 

gminy Grębowa i utworzenie zeń samoistnej gminy.
210. Wydział pow. Mielec przez p. Męcińskiego o subwencyę na budowę dróg.
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211. Gmina Tnchla przez p. Bazylego Kowalskiego o zapomogę z powoda powodzi, zarządzenie 
budowy mostu na rzece Opór tudzież o regulacyę tej rzeki.

212. Wydział pow. Jasło przez p. Mycielskiego o wyjednanie ulgi podatków z powoda klęski
powodzi.

213. Nauczyciele okręgn Drohobyckiego przez p. Ocbrymowicza w sprawie reformy ustawy szkolnej.
214. Wydział pow. Bohorodczany przez p. Łukasiewicza w sprawie powyższej.
215. Ten sam przez p. Łukasiewicza w tej samej sprawie.
216. Oddział jasielski Towarzystwa pedagogicznego przez p. Mycielskiego w sprawie powyższej.
217. Stowarzyszenie rękodzielników „Gwiazda1* przez p. llomau wicza o subwencyę.
218. Nauczyciele w Wieliczce przez p. Romanowicza o podwyższenie plac.
219. Gmina Hostowa przez p. ks. Sawę w przedmiocie mylnego wymiaru podatkn gruntowego.
220. Emil Wisłocki, literat, przez p. Gedla o subwencyę na cele literackie.
221. Gmina Bukowina przez p. Smolkę o wyjednania odpisania podatków i zapomogę w zbożu 

z powodu klęski powodzi
222 Redakcya „Bartnika** przez p. Krukowieckicgo o zapomogę.


